
 چرا برخی با وجود اینکه می دانند برخی محدودیت ها 
با واکنش منفی جامعه مواجه می شود، باز هم تلاش دارند با 
طرح هایی همچون صیانت، اقداماتی در این زمینه انجام دهند؟

برخی به دلایل مختلف به دنبال ممنوعیت ورود تکنولوژی به ایران 
بودند. اگر خاطرتان باشد در ابتدای انقلاب برخی به دنبال ممنوع کردن 
استفاده از ویدئو بودند و تلاش های زیادی هم در این زمینه انجام 
دادند. بعد از 5 الی 6 سال همان افراد تحت تاثیر تحولاتی که صورت 
گرفت، به این نتیجه رسیدند که ویدئو یک قوطی بیش نیست! اگر در 
آن نوار خوب قرار داده شود، حتی در زمینه نشر علم و دین می تواند 
مفید باشد اما اگر نوارهای فاقد اصول اخلاقی در آن قرار داده شود، 

خروجی مناسبی نخواهد داشت. حال اینکه 
شاید باورتان نشود، تصور اولیه افراد مخالف 
ویدئو این بود که این دستگاه فقط جنبه های 
غیراخلاقی دارد و اصول خلاف اخلاق حسنه 
را در جامعه گسترش می دهد. سال ها بعد که 
قبح استفاده از ویدئو شکسته شد. ماهواره به 
بازار آمد و عده ای هم از آن استفاده می کردند.  
در آن زمان از طرق مختلف به دولت وقت 
که دولت آقای هاشمی بود فشار آوردند که 
دولت لایحه ای در زمینه ممنوعیت استفاده 
از ماهواره تهیه کند که دولت زیر بار نگارش 

این لایحه نرفت. 
 چرا دولت سازندگی با وجود اینکه 
از دولت های ابتدایی انقلاب بود زیر بار 
نگارش لایحه برای ممنوعیت استفاده 

از ماهواره نرفت؟
چون قاطبه دولت آقای هاشمی معتقد 

بودند که ایجاد ممنوعیت در این زمینه فایده ای ندارد و هرگونه تلاش 
برای ممنوعیت استفاده از ماهواره حتی در صورت تصویب قانون در این 
زمینه، چون جنبه اجرایی ندارد با ناکامی مواجه می شود و دولت باید در 
زمینه های دیگری از جمله سازندگی در کشور فعالیت کند. در آن زمان 
و در دولت آقای هاشمی بنده معاون استاندار بودم. اکثر جلسات در این 

زمینه در اتاق بنده تشکیل می شد. 
 لطفا در ارتباط با جلساتی که در اتاق شما در ارتباط با لزوم 
تصویب قانون برای ایجاد ممنوعیت در استفاده از ماهواره 

تشکیل می شد، بیشتر توضیح می دهید؟
آن جلسات تحت عنوان کمیسیون اجتماعی شکل گرفت و جلسات 
متعددی در ارتباط با چاره اندیشی برای استفاده از ماهواره برگزار شد. 
تقریبا اکثریت افراد حاضر در آن جلسه مخالف ممنوعیت استفاده از 
ماهواره بودند. نماینده نیروی انتظامی نظر مخالف داشت. ایشان نیز 
وقتی در مواجهه با استدلال های نمایندگان ارکان و وزارتخانه های 
مختلف نتوانست بر خواست خود اصرار کند، به فتوای یکی از مراجع در 

زمینه تحریم استفاده از ماهواره متوسل شد. 

 پس قاطبه دولت آقای هاشمی مخالف تصویب قانونی در 
ارتباط با ممنوعیت استفاده از تجهیزات ماهواره ای بود؟ 

دولت آقای هاشمی به صورت تمام قد در برابر این موضوع ایستادگی 
کرد. در آن جلسه نماینده دانشگاه آزاد که خود از موسسان سپاه 
پاسداران هم بود، اعلام کرد در این ارتباط نباید به فتوا متوسل شد. 
زیرا زمانی که رادیو به ایران آمد برخی  از روحانیون  استفاده از رادیو 

را ممنوع کردند. 
 دولت آقای هاشمی که مخالف ممنوعیت استفاده از ماهواره 
بود اقدامی در این زمینه انجام نداد؛ پس چگونه استفاده از 

ماهواره ممنوع شد؟
 اصرار فراوان موافقان ممنوعیت استفاده 
از تجهیزات ماهواره ای و مخالفان دولت آقای 
هاشمی به آنجا ختم شد که دولت در این 
زمینه ناامید شد و طرحی در این ارتباط در 
مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید. 
تقریبا دو دهه نیروی انتظامی در زمینه اجرای 
این قانون هزینه و وقت صرف کرد. در آن دو 
دهه تحت عناوین مختلف به پشت بام های 
منازل مردم می آمدند و حتی به صورت قانونی 
با دارندگان ماهواره برخورد کردند اما  برخی 
دوباره اقدام به نصب تجهیزات گیرنده ماهواره 
می کردند. در همان جلسات ابتدایی که در 
دفتر من برگزار می شد نیز من و تعدادی از 
دوستان مکررا اعلام می کردیم اگر مردم 
بخواهند ماهواره ببینند، هزار قانون هم وجود 
داشته باشد و ده ها مامور را هم بسیج کنید که 
مردم ماهواره نبینند، راه به هیچ جا نخواهیم 
برد. چون ماهواره تکنولوژی است و مردم به هر صورت استفاده از 

تکنولوژی را به عدم استفاده از آن ترجیح می دهند. 
 باوجود این تجربه چرا هنوز برخی به دنبال ایجاد محدودیت 

در اینترنت و.... هستند؟
متأسفانه همین طور است. هم اکنون هم برخی به دنبال ممنوعیت 
فعالیت افراد در فضای مجازی هستند و اگر هم با اینترنت مخالفت 
نمی کنند، به این علت است نمی توان با آن مخالف بود زیرا اکثر خدمات 
دولت به مردم در بستر همین اینترنت صورت می گیرد و اگر اینترنت از 
حالت فعلی کمترین تغییری کند، دولت نمی تواند بخشی از کارهای 
روزمره خود را انجام دهد. از این منظر از هم اینک طرح های محدود 
کننده استفاده از فضای مجازی حتی در صورت تصویب، شکست 
خورده است. اینکه مردم را در استفاده از تکنولوژی باز داریم، موفق 
نخواهیم بود. البته مجلس بیش از دولت درصدد تصویب طرح صیانت 
از فضای مجازی است زیرا ماهیت دولت اجرایی است و به خوبی می داند 
اگر طرح ممنوعیت استفاده از ماهواره اجرا شد، طرح صیانت هم در 
صورت تصویب، اجرا خواهد شد! واقعیت آن است  برخی در مجلس 

با فضای مجازی مخالفند زیرا هر اتفاقی در مجلس رخ می دهد در 
فضای مجازی چنان منتشر می شود که نمایندگان باید در حوزه های 
انتخاباتی خود پاسخگو باشند. به بیان دیگر دوگانگی اجرا و اندیشه 
همواره در کشور ما بوده است.  ببینید نظریه پردازان که نمی توانند 

کار اجرایی کنند. آنها فقط نظریه می دهند 
و توقع دارند، مو به موی نظریات آنها اجرا 
شود. از این رو زمانی که می شنوند فلان 
اتفاق در فضای مجازی رخ داده به دولت 
فشار می آورند که فضای مجازی مسموم 
است پس باید اصلاح شود . اما دولت به 
خوبی می داند هر اتفاقی در حوزه اینترنت 
رخ دهد و سرعت آن کم شود، بسیاری از 
امورات دولت دچار مشکل می شود به ویژه 
در امور بانکی اخلال ایجاد می شود و دولت 
با چالش هایی مواجه می شود. از این منظر 
دولت ها علاقه مند هستند که به نیاز مردم 

پاسخ دهند. 
 البته مجلس می گوید به دنبال 
مدیریت فضای مجازی است.  به نظر 
شما با وجود اینکه می دانند محدودیت 

حتی با ضمیمه قانونی هم پاسخ نمی دهد آیا به دنبال مدیریت 
فضای مجازی هستند؟

آنطور که اعلام کرده اند به دنبال مدیریت فضای مجازی هستند اما 
همین مدیریت هم به نتیجه نخواهد رسید. اختلاف نظر بین دولت و 
مجلس در ارتباط با طرح صیانت ادامه دار خواهد بود. مردم هم فعلا 
از فضای مجازی استفاده می کنند! البته همواره دولت ها چه دولت 
اصلاحات و سازندگی چه دولت فعلی و یا قبلی از خارج تحت فشارهایی 
قرار می گیرند اما واکنش دولت ها به خواست های از خارج از بدنه آن 
چیزی نیست که فشارآورندگان می خواهند. در نهایت دولت ها تحت 
فشار از خارج، سرعت و پهنه باند را کاهش می دهند و گاهی در شرایط 

بحرانی برای مدت کوتاهی آن را محدود می کنند. 
 شما معتقدید چون دولت خدمات خود را در بستر اینترنت 
به مردم ارائه می دهد در نهایت با صیانت اینترنت مخالف خواهد 

بود. این مورد در مورد دولت فعلی هم صدق می کند؟
به لحاظ شرایط، دولت فعلی هم در برابر طرح های محدود کننده 

لرزان خواهد بود. البته همه دولت ها هم اینگونه هستند. 
 اخیرا در مجلس نیز طرح صیانت کمی به حاشیه رفته است و 

از طرف دیگر کمتر از دو سال به عمر مجلس مانده است. 
البته همین طور است. ایستادن در برابر خواست عمومی هزینه 
دارد و هر شخصی تمایل دارد این هزینه را بر گردن دیگری بیندازد. 
خصوصا افرادی که با رأی  مردم به قدرت رسیده اند زیرا نمی خواهند 
همین مقدار رأی را هم از دست بدهند. بخش قابل توجهی از همین آرا 
نمایندگان به خاطر شرایط اقتصادی از دست رفته، حال به نظر نمی رسد 

کاری کنند که بخش باقی مانده هم بریزد. 
 بالاخره صدای صیانت-  صیانت کردن بلند است از این 

جهت حتی گامی کوچک در این زمینه برنمی دارند؟
احتمال آن هست. اما همان طور که گفته شد کسی نمی تواند در 
برابر موج بلند تکنولوژی بایستد از این منظر 
اصولگرایان باید به سمتی حرکت کنند که 
فضای مجازی به ضرر آنها تمام نشود. در بسیاری 
از کشورهای پیشرفته تمامی شهروندان در 
ارتباط با مسائل مالی شفاف رفتار می کنند. 
حساب و کتاب همه خصوصا پرداخت های 
مالیاتی آنها در دید همگان است از این منظر 
اگر بخواهند مالیات کمتری بپردازند، از دیدگاه 
مردم رسوا خواهند شد.  اما در کشورهای در 
حال توسعه اینگونه نیست. از این جهت به 
سمتی حرکت می کنند وسیله ای که تخلف آنها 
را فاش می کند، محدود کنند. البته همه موافقان 
طرح صیانت متخلف نیستند. برخی معتقدند 
که دین در فضای مجازی آسیب می بیند، برخی 
هم معتقدند با فضای فعلی نظام سیاسی درصدد 
تهمت های ناروا قرار می گیرد. در حالی که اگر 
عملکرد همین افراد اصلاح شود، مردم هم بیش از گذشته به آنها اعتماد 

خواهند داشت. 
 چه پیشنهادی به افرادی که به دنبال اعمال محدودیت در 

اینترنت هستند دارید؟
 به جای اینکه فضای مجازی را محدود کنند، به دنبال ساخت 
برنامه های متنوع در مسیر اهداف خود باشند به این شکل بدنه اجتماعی 
خود را قوی تر هم خواهند کرد و اگر در همین فضای مجازی تهمتی به 
آنها زده می شود، هم از خود دفاع کنند و هم پاسخ در خور به آنها بدهند. 
 بپذیریم که اولا فضای مجازی جایگاه تخصصی در همین 
خبر و تحلیل ندارد و در ثانی پر است از خشونت و تخریب و 
تهمت. واقعیت آن است که این موارد کمتر در مطبوعات وجود 
دارد اما مطبوعات هم دیگر جایگاه قبلی خود را ندارد، اکنون 

چه باید کرد؟
بله فضای مجازی ناملایماتی هم دارد.  اگر می خواهند تمامی این 
ناملایمات را به گوشه ای ببرند و فضای مجازی را در معنای واقعی  
اصلاح کنند، مطبوعات را در معنای واقعی  حمایت کنند . رسانه های 
مکتوب اولا تهمتی نمی زنند دوما شناخته شده هستند. سوما باید در 
برابر هر خبر پاسخگو باشند. حال اینکه فضای مجازی اینگونه نیست. 
بنده از نظر سیاسی نزدیکی به دولتی ندارم اما با  تخریب مقامات دولت 
مخالفم. برای نمونه مدیری جایی صحبت می کند و در این بین به قول 
ما رسانه ای ها توپقی هم می زند حال در فضای مجازی با همین توپق 
نسبت به تخرب وی اقدام می شود.  همه آدم ها در جلوی دوربین سوتی 
می دهند. اینکه آن سوتی وسیله تخریب شود،  اصلا قابل قبول نیست. 
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یــادداشــت
 دولت بر مبنای مطالبات مردم پیش برود

رئیس جمهور وعده هایی در انتخابات داد که معمولا 
همه کاندیداها در انتخابات های مختلف در داخل و 
خارج از کشور از این وعده ها می دهند و بر ای اخذ رأی 
از مردم وعده هایی می دهند. دولت باید به نحوی عمل 
کند تا بتواند رضایت خاطر جامعه را فراهم آورد و مردم به 
پشتیبانی و حمایت از دولت بپردازند. اینکه دولت ها صرفا 
مردم را برای رأی آوردن بخواهد و پس از آن طبق برنامه ها 
و منویات خود عمل کند چندان پسندیده نیست. دولت 
باید بر مبنای مطالبات مردم  پیش برود تا اعتماد جامعه 
نسبت به خود را در سطح مطلوبی قرار دهد. اعتمادی که 
شاهدیم طی چند ماه گذشته کاهش پیدا کرده و دولت 
باید با اقدامات مثبت و موثر خود به خصوص در حوزه 
اقتصادی و معیشتی اعتماد جامعه را  ترمیم کند و مردم 
را به آینده امیدوارتر کند. از سوی دیگر دولت در عرصه 
سیاست خارجی نیز باید بتواند با همه کشورها از جمله 
شرق و غرب تعامل مثبت داشته باشد و در جهت منافع 
ملی گام بردارد. تا زمانی که صرفا متکی به چین و روسیه 
هستیم وضع کشور تغییر چندانی نخواهد کرد و مردم 
دیگر این مساله را به خوبی حس می کنند که تنها ارتباط 
با روسیه و چین نمی تواند همه مشکلات را حل کند. اگر 
می خواهیم شرایط بهتری را تجربه کنیم و تغییراتی 
حاصل نماییم بهتر است بر اساس سیاست عزت، حکمت 
و مصلحت رویکرد نگاه به شرق جای خود را به تعامل با 
همه کشورهای دنیا بدهد. اگر این رویکرد تحقق پیدا کند 
هم وضعیت اقتصادی کشور خوب می شود و هم شرایط 
مردم بهبود پیدا می کند. امروز در حال تحریم هستیم و 
برجام نیز به جایی نرسیده است؛ بنابراین تا این مساله 
حل نشود مشکلات دیگر مرتفع نخواهد شد. لذا مشکلات 

باید اساسی  حل شود. 

فـــــرارو
  پیشنهاد دقیقه نود اروپا برای توافق 

ایران و آمریکا بر سر برجام 
پس از گذشت حدود هفده ماه از آغاز مذاکرات، در 
حالی که دولت های ایران، آمریکا و سایر طرف های توافق 
هسته ای می گویند در حال بررسی متن پیشنهادی اتحادیه 
اروپا برای احیای برجام هستند، منابع غربی با ادعای رؤیت 
متن پیش نویس به انتشار جزئیاتی از مفاد مناقشه برانگیز 
آن پرداخته اند که صحت و سقم این اطلاعات احتمالا 
تا زمان اعلام رسمی توافق احتمالی، مورد تردید باقی 
خواهد ماند. قرن نو، نوشت، آخرین گزارش ها از مذاکرات 
اخیر حاکی است که مسائل اختلافی کلیدی، مذاکرات به 
یک مورد تقلیل یافته و ایران پس از نشان دادن تساهل در 
زمینه حذف سپاه از لیست FTO، خواستار پایان دادن به 
تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد پرونده 
PMD است که بر مبنای ادعای کشف مواد هسته ای در 
سایت های اعلام نشده در ایران در سال 2019، گشوده 
شده است.  با این حال رسانه های آمریکایی مدعی اند که 
متن پیشنهادی اروپا شامل ارائه امتیازات تعدیل شده ای به 
ایران در مورد هر دو موضوع یادشده تحریم ها علیه سپاه و 
پرونده)PMD( است. روزنامه وال استریت ژورنال گزارش 
داده است که دیپلمات ها راهی برای پایان دادن به تحقیقات 
آژانس اتمی سازمان ملل که ایران در مذاکرات خواستار آن 
شده است، ارائه می دهند. به نوشته این روزنامه، برمبنای 
پیش نویس پیشنهادی اتحادیه اروپا، ایران با پرداختن به 
نگرانی های آژانس قبل از اجرایی شدن توافق، موافقت 
می کند و انتظار می رود ایران به سؤالات آژانس »با هدف 
شفاف سازی« پاسخ دهد. در این متن آمده است که اگر 
تهران همکاری کند، ایالات متحده و سایر طرف های 
گفت وگو از شورای حکام کشورهای عضو آژانس بین المللی 
انرژی اتمی می خواهند که تحقیقات را تعطیل کند. متن 
پیشنهادی بیان می کند که ایالات متحده و اروپایی ها »به 
قصد ایران برای رسیدگی به مسائل باقیمانده تا »روز اجرای 
مجدد«؛ یعنی تاریخی که توافق مجددا اجرایی می شود، 
»توجه می کنند« که انتظار می رود چند ماه پس از امضای 
رسمی آن باشد. بنابراین اگر همه طرف های توافق، یعنی 
آمریکا، ایران، آلمان، فرانسه، انگلیس، روسیه و چین با 
متن پیشنهادی موافقت کنند، آژانس بین المللی انرژی 
اتمی را در شرایط دشواری قرار می دهد و اجرای توافق 
تا حد زیادی متکی به ارزیابی آژانس از همکاری تهران 
خواهد بود. با این حال مقام ارشد دولت ایالات متحده این 
روایت را انکار و خاطرنشان کرد که »پادمان های حفاظتی 
در مورد مواد هسته ای از وظایف اصلی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است. تحقیقات پادمان سیاسی نیستند، آنها 
ابزارهای اهرم فشار یا چانه زنی نیستند. زمانی که مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به شورای حکام گزارش داد 
که مسائل باقیمانده شفاف سازی و حل وفصل شده است، ما 

انتظار داریم که آنها از دستورکار شورا خارج شوند.« 
  بارقه امید 

در همین زمینه، کریستین ساینس مانیتور آورده است؛ 
مذاکره کنندگان هسته ای آمریکا و ایران پس از ماه ها 
دیپلماسی با میانجی گری اتحادیه اروپا در وین، با متن 
نهایی سندی برای احیای توافق هسته ای سال 2015 
ایران به پایتخت های خود بازگشتند. از سرگیری ناگهانی 
مذاکرات در اواخر هفته گذشته که پس از یک تأخیر 
پنج ماهه به طرز ناامیدکننده ای به بن بست رسیده بود، بارقه 
امیدی را برای بازگشت به توافق مهم دوباره روشن کرد. بر 
اساس توافق اولیه که توسط دولت اوباما مذاکره شد، ایران 
در ازای لغو تحریم ها با محدودیت های  برنامه هسته ای خود 
موافقت کرد. با این حال، اگر برنامه جامع اقدام مشترک 
یا برجام احیا شود، بر سطوح فزاینده و بی سابقه ای از 
بی اعتمادی متقابل غلبه خواهد کرد. چرخه بازخورد منفی 
با خروج یک جانبه دونالد ترامپ، رئیس جمهور وقت آمریکا 
در سال 2018، و کمپین »فشار حداکثری« او برای تجدید 
و گسترش تحریم ها و به دنبال آن گسترش برنامه هسته ای 

ایران بسیار فراتر از محدودیت های توافق آغاز شد. 
  عنصر گم شده اعتماد

از ابتدا، خواسته های هر دو طرف برای بازگرداندن توافق 
برای طرف دیگر غیرواقعی بود. ناصر هادیان استاد دانشگاه 
تهران می گوید: »برآورد »محافظه کارانه« 2۴0میلیارد دلار 
است ـ برای خسارات ناشی از خروج آمریکا. تضمینی برای 
اینکه هیچ رئیس جمهور آینده آمریکا نمی تواند دوباره از 
این توافق دست بکشد و لغو تمامی تحریم ها از جمله حذف 
سپاه از فهرست FTO.« ایالات متحده نیز به نوبه خود از ایران 
خواست که نقض های خود را معکوس کند و بار دیگر ذخایر 
مواد هسته ای خود را کاهش دهد. سطوح غنی سازی اورانیوم 
را  کاهش دهد. مقامات ارشد اتحادیه اروپا روز دوشنبه 
گفتند که در متن پیش نویس نهایی »به همه سؤال ها به 
بهترین شکل ممکن پاسخ داده شده است که هم منافع 
اقتصادی برای ایران به همراه دارد و در عین حال اهداف منع 
اشاعه قدرت های جهانی را حفظ می کند.« 7سال پیش، 
باراک اوباما، رئیس جمهور وقت، توافق هسته ای را اعلام 
کرد و گفت که این توافق بر دهه ها بی اعتمادی متقابل غلبه 
کرد، دقیقا به این دلیل که »بر اساس اعتماد ساخته  نشده، 
بلکه بر اساس راستی آزمایی ایجاد شده است.« اما از زمانی 
که برجام برای اولین بار به نتیجه رسید، سیاست در هر دو 
طرف تغییر کرد و تحریم های فزاینده آمریکا و پیشرفت های 
هسته ای ایران، یافتن یک فرمول جدید قابل قبول برای همه 

را به چالش تبدیل کرد. 
  ابزاری برای خنثی سازی اثر تحریم ها

عدنان طباطبایی، رئیس بخش خاورمیانه اتاق فکر 
CARPO، مرکز تحقیقات کاربردی در مشارکت با شرق 
مستقر در آلمان، می گوید: »برجام در سال 2015 برای 
ایران یک سیاست و هدف بود، اما در سال 2022 برجام 
ابزاری برای دستیابی به یک سیاست متفاوت است و این 
سیاست خنثی کردن تحریم هاست.« وی که مکررا به 
ایران سفر می کند، می گوید تهران به عنوان یک »هدف 
جدید« به دنبال داشتن اقتصادی به اندازه کافی قوی برای 
»مصونیت در برابر هویج و چوب تحریم ها«ست، برای 
کمک به رونق اقتصادی که از تحریم ها و سوءمدیریت 

آسیب دیده است. 
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 دولت سیزدهم در حالی از یک سالگی خود عبور کرده که 
وعده های مختلفی به مردم داده بود. رویکردی که دولت در 
پیش گرفته را به چه میزان در تحقق وعده های مردم کارآمد 
می دانید؟ در این زمینه چه چالش ها و فرصت هایی وجود دارد؟

کارآمدی بارزترین ویژگی در رشد و پیشرفت یک سازمان و یک 
جامعه پویاست. به همین دلیل گزینش افراد علاوه بر وجود شرایط 
تخصصی و حرفه ای باید برخوردار از توانمندی از ایفای مسئولیت های 
مرتبط باشد. یک مدیر موفق علاوه بر تحصیلات و تجربیات لازم باید از 
امتیازات شغلی و ضرایب حرفه ای مثل سلامت روح و روان  برخوردار 

باشد. چنین مدیری باید دارای توانایی های علمی و تجربی، قدرت 
تصمیم گیری و توانایی پذیرش نقاط ضعف و تلاش برای جبران آنها 
را داشته باشد. شوربختانه در دوران گذشته به توانمندی های حرفه ای 

چندان توجه نمی شد و قبیله سالاری مبتنی بر 
روابط را می شد در اکثر انتصابات مشاهده کرد. 
اولین فاز منفی در اینگونه گزینش ها انتخاب 
افراد غیر بومی برای مسئولیت ها بود. محدود 
شدن دانش اینگونه مدیران به اطلاعات تعداد 
محدودی از اطرافیان اداری بود که موجب 
انباشت مشکلات خاص محلی شده و می شود. 
بیان برخی وعده های  کارشناسی نشده  از 
سوی برخی از گزینه های اجرایی باعث بدبینی 
مردم مخصوصا لایه های نخبگانی به دولت 
می شود. مورد بسیار آشکار در این زمینه 
ایجاد اشتغال با یک میلیون تومان از سوی 
عالی ترین مقام در اشتغالزایی بود. در شرایط 
کنونی نیز کم توجهی به نیروهای موجود در  
برخی از سازمان ها وجود دارد. در بدنه اجرایی 
بسیاری از دوایر و وزارتخانه ها نیروهای 
متعهد، متخصص و امین حضور دارند که مورد 
قبول و احترام کلیت یک سازمان می باشند؛ 

با به کارگیری اینگونه عناصر ضمن جلب اعتماد و همکاری اجزای 
یک سازمان می توان زودتر و موثر تر بر موانع و مشکلات غلبه  کرد. 
نا آشنایی مدیران تازه وارد با سازمان های غیررسمی در بدنه سازمان 
موجب تنش های اجرایی و در نتیجه تضعیف سیستم خدمت رسانی به 
مردم  می شود. محدود شدن دایره انتصابات و ارزیابی های مدیران جدید 
الورود به فرصت طلبان در یک سازمان موجب ایجاد خدشه در عدالت 
اجرایی شده است. در چنین شرایطی نزدیک شدن به مدیران ارشد و 
تازه وارد برای نیروهای دلسوز و مخلص دشوار است و به همین دلیل 

باعث دلسردی اینگونه نیروها می گردد. 
 دولت چگونه می تواند فضای این فرصت طلبان را محدود 

کند و اجازه ندهد به اهداف خود دست پیدا کنند؟
 کم توجهی به توصیه ها در انتصابات ممکن است در مسیر حرکت 
دولت ها موانع یا مشکلاتی ایجاد کند ولی در مجموع در ارزیابی ها 
و حرکات کلی به سود دولت و مدیر ارشد 
اجرایی خواهد بود. از آنجا که رابطه قانونمند 
و منطقی خود نوعی ضابطه استاندارد است 
و در صورت بهره گیری از آن می توان به 
بهبود شرایط امیدوار بود.  مشکل از آنجا 
آغاز می شود که رابطه به صورت محض و 
بی دخالت منطق و معیارهای علمی و تجربی 
ملاک قرار گیرد از اینجا به بعد دیگر نمی توان 
امیدی به خیر و صلاح داشت. تا امروز اکثریت 
لطمات و زیان های وارده به جامعه و مردم 
ناشی از همین نوع بی توجهی به واقعیت ها و 
تقدم رابطه بر ضابطه بوده است. رئیس دولت 
سیزدهم به درستی زیان  حضور افراد ضعیف 
را در بدنه اجرایی دولت تشخیص داده است. 
به همین دلیل امروز نخبگان و همه کسانی 
که در چهل سال گذشته زیان های حضور 
افراد نالایق را در مسئولیت های مختلف دیده 
و حس کرده اند امید به تحقق این تشخیص 
اساسی دارند. ارجاع همه کاستی و ناکامی ها به میدان تحریم و 
دخالت های بی مورد بهانه ای برای فرار از عوارض گزینش های نامناسب 
و بی ضابطه دیگر، حنای بی رنگ از سوی برخی از مدیران کم تدبیر است. 
 آیا رئیس جمهور با درک ضرر و زیان حضور افراد ضعیف در 
چرخه مدیریت کشور اراده ای برای تغییر این وضعیت از خود 

نشان داده است؟
درمورد برخی از  مدیران واقعا انسان گاهی به تردید می افتد که برخی 
از این آقایان حتی مطالعات اولیه در مورد اطلاعات عمومی و جهانی 
ندارند؛ مانند آن مدیری که فرودگاه های آلمان را پنج و فرودگاه های 
ایران را پنجاه و پنج اعلام  کرد. گاهی این اشتباهات از حد و مرز توپق 

یا بی اطلاعی نیز عبور کرده ریزبین های داخلی و معاندین خارجی که 
ذره بین به دست به دنبال این گونه سوژه ها می گردند؛ این اشتباهات را 

به عنوان نقطه ضعف به حساب آورده و سوال 
می کنند یعنی در سازمان های این آقایان 
یک مشاور یا کارمند مطلع وجود ندارند که 
گفته های آنها را اصلاح نمایند؟به عنوان یک 
معلم که چهل سال از عمر و جوانی خود را در 
این مسیر طی کرده به مدیران ارشد نصیحت 
می کنم که یا قبل از بیان اینگونه مطالب 
و یا هر مصاحبه ای که به شئونات ملی ما 
بستگی دارند با چند دقیقه مطالعه به نکات 
مجهول فکری خود پی ببرند یا از مشاوران 
خود بپرسند و یا راه سوم که آسان ترین و 
مقدورترین روش است با جست وجو در 
موتورهای جست وجوگر مثل گوگل اطلاعات 
لازم را کسب کنند. حالا که با فشاردادن چند 
شاسی می توان به اقیانوس اطلاعات مختلف 
دسترسی پیدا کرد عین کم لطفی است که 
این ساده ترین دانستنی ها کسب نگردند. در 
شرایط کنونی که بعضی از دوستان و دشمنان 
توقع معجزه از دولت سیزدهم را دارند؛ جناب 
رئیس جمهور نیز که سفرهای استانی خود 
را به پایان رسانیده و بسیاری از مشکلات و 
نقاط ضعف را درگوشه و کنار کشور به چشم 
دیده اند برای کاهش آلام مردم نجیب و شریف 
کشور مخصوصا در مناطق محروم و روستا ها 

لازم است چند اقدام کلیدی انجام بدهد؛ نخست اینکه مدیران ناتوان 
و دارای عملکرد نامناسب را عزل نموده و اجازه ندهند شانتاژ کاری ها 
و فضاسازی های کاذب واقعیت ها را تحت تاثیر قرار دهند. دوم اینکه 
مدیران توصیه ای و غیربومی را که در کارنامه خود غیر از ناراضی تراشی 

و آزار مردم اقدام دیگری ندارند از کار عزل نمایند. 

سوم اینکه وابستگی های سببی و نسبی نباید پوششی برای فرار از 
پاسخگویی باشند. در برخی از شهرهای کوچک و بزرگ بعضی از افراد 
به سبب همین وابستگی ها برای خود حاشیه امن ساخته  اند. به همین 
دلیل دولت باید به واسطه بازرسان مورد وثوق و افراد انقلابی و متعهد 
گزارشات لازم را در مورد عملکرد مدیران سطوح مختلف کسب کرده 
و ملاک عمل قرار دهند. از حرف های نادرست و سم پراکنی دشمنان 
و اشخاص منافع از دست داده هیچ گونه توقفی در حرکت ایجاد نکنند 
از عبارات بی اساسی مثل »شوآف خودنمایی« و امثال آنها نباید هیچ 
خوفی بدل راه داد این اشخاص آخرین تیرهای ترکش خود را نیز 

به کارگرفته اند که قطعا با یاری خداوند مایوس خواهند شد. 
 رویکرد دولت در زمینه حل چالش ها و مشکلات مردم به 
خصوص در زمینه اقتصادی به چه صورت بوده است؟ آیا دولت 
بدون اینکه بتواند مشکلات اقتصادی مردم را حل کند می تواند 
سرمایه اجتماعی خود را افزایش بدهد؟

بسیاری از آسیب های اجتماعی امروز 
جامعه ایران ناشی از گرانی است. اقشار بیکار، 
کم درآمد و بازنشسته تأثیرپذیری بیشتری را 
از گرانی و تورم  در جامعه خواهند داشت. 70 
درصد از اضطراب ها در میان اقشار کم درآمد 
ناشی از گرانی است. وقتی نان آور خانواده 
توانایی تأمین نیاز    های یک خانواده را ندارد، 
هنگام بازگشت به خانه دچار اضطراب و 
استرس می شوند. در پاسخگویی به همسر 
و فرزندان هم این استرس به سراغ  آنها 
می آید. فشار    های روحی و روانی باعث بروز 
تنش    های رفتاری می شود، این گونه افراد 
با کوچک ترین تنش اجتماعی از کوره در 
رفته و باخشم با شهروندان برخورد می کنند. 
نزاع هایی مانند بوق زدن و دعوا بر سر جای 
پارک ناشی از فشار    های روحی و عصبی است 

و هیچ کسی دلیل خود را مطرح نمی کند. 
بر سر بهانه    های کوچک همانند سوار 

و پیاده شدن از ماشین، انتظار 
برای سوارشدن در تاکسی 

درگیری لفظی و فیزیکی 
آغاز می شود. برخی از 
زوج ها به ویژه کسانی 
که تازه ازدواج کرده اند به فرزندآوری تمایل 
ندارند و خانواده    های تک فرزند هم به فرزندآوری 
بیشتر فکر نمی کنند. وقتی اقلام بهداشتی یا 

شیر خشک نوزادان با قیمت  بالا عرضه می شوند، 
خانواده ها حتی اگر پدر و مادر هر دو شاغل باشند 

نمی توانند هزینه ها را تأمین کنند. دولت آقای رئیسی در مدت زمانی 
که روی کار آمده موفق شده اقدامات مؤثر و مفیدی برای کاهش فقر در 
جامعه انجام بدهد. بسته های حمایتی و کمک های نقدی به نیازمندان 
در این دولت وجود داشته و امید است که در آینده نیز وجود داشته 
باشد. واقعیت این است که باید به دولت آقای رئیسی فرصت داد تا بتواند 
سیاست های خود را به خوبی اجرا کند. شرایط امروز جامعه تا حدود 

زیادی میراثی است که از دولت گذشته 
به ارث رسیده و در شرایط کنونی 

در حدود90 درصد کارکنان 
دستگاه های اجرایی متعلق 
به دولت گذشته هستند و 
تغییر نکرده اند. اگر قرار 
است تغییری در زمینه 
مبارزه با فقر در جامعه 
صورت بگیرد باید نگرش 
مدیران جامعه تغییر کند 
که این اتفاق نیازمند زمان 
بیشتری است. در ماه های 
گذشته تنها وزرا و معاونان 

آنها تغییر پیدا کرده اند. 
این در حالی است که با این 

تغییرات  نوع 

نمی توان به تغییرات اساسی در سیاست ها و رویکردها امیدوار بود. 
باید تغییرات به صورت گسترده صورت بگیرد و نگرش مدیران نسبت 
به مشکلات جامعه تغییر کند. دولت رئیسی تا امروز موفق شده 
کارنامه قابل قبولی برای خود به وجود بیاورد. بسته های حمایتی و 
سیاست های جدی برای ایجاد اشتغال زایی باعث می شود که شرایط 
برای افزایش فقر در جامعه از بین برود و تعداد فقرا کاهش پیدا کند. در 
این زمینه دولت باید اراده جدی از خود نشان بدهد و از مردم بخواهد 
که در این زمینه به دولت کمک کنند. زمانی می توانیم ادعا کنیم که 
فقر در جامعه کاهش پیدا کرده که اقشار آسیب پذیر جامعه بتوانند با 
دستمزدی که می گیرند حداقل نیازهای اولیه خود را تأمین کنند. 
فقر یک مقیاس چندبعدی است که بر اساس شرایط فرهنگی، 
اقتصادی، اجتماعی و سیاسی یک جامعه تعریف می شود. خط 
فقر یک مرزبندی فرضی بین توانستن نتوانستن در تأمین 
نیاز    های اساسی و اصلی است و در جوامع مختلف همراه با 
مفاهیم دیگری مطرح می گردد. در کشور ما به علت شدت 
و ضعف وضعیت اقتصادی ناشی از عوارض جنگ تحمیلی 
و سال ها تحریم    های ظالمانه و غیرانسانی، به مرزبندی 
فرضی خط فقر محور دیگری به نام خط فقر مطلق نیز افزوده 
گردیده است. در جوامع دیگر معمولا سه لایه اقتصادی ضعیف، 
متوسط و خوب موردبحث و بررسی قرار می گیرد که متأسفانه 
به خاطر رخدادها و شرایط یادشده در کشور 
ما، فقط دوطبقه غنی و فقیر 
وجود داشته و تقریبا 
اکثر نظریه پردازان 
جـــامعه شناسی 
اقتصــادی، این 
ی  طبقه بنــــد
نظــــــری را 

پذیرفته اند. 

دکتر مجید ابهری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

رئیسی ضرر و زیان حضور مدیران ضعیف را درک کرده است
     فرصت طلبان اجازه نمی دهند عدالت اجرایی در کشور تحقق پیدا کند                      پیامد شعارهای امثال عبدالملکی همچنان بر دولت سایه انداخته است

     باید نگرش مدیران جامعه نسبت به مشکلات مردم تغییر کند                             اراده تغییر وضعیت باید خود را در سفره مردم نشان بدهد

حجت الاسلام ناصر قوامی
نماینده اسبق مجلس

هم اکنون هم برخی 
به دنبال ممنوعیت 
فعالیت افراد در فضای 
مجازی هستند و اگر 
هم با اینترنت مخالفت 
نمی کنند، به این علت 
است نمی توان با آن 
مخالف بود زیرا اکثر 
خدمات دولت به مردم 
در بستر همین اینترنت 
صورت می گیرد

به جای اینکه فضای 
مجازی را محدود کنند، به 
دنبال ساخت برنامه های 
متنوع در مسیر اهداف 
خود باشند به این شکل 
بدنه اجتماعی خود را 
قوی تر هم خواهند کرد 
و اگر در همین فضای 
مجازی تهمتی به آنها زده 
می شود، هم از خود دفاع 
کنند و هم پاسخ در خور 
به آنها بدهند

اگر قرار است تغییری 
در زمینه مبارزه با فقر 
در جامعه صورت بگیرد 
باید نگرش مدیران جامعه 
تغییر کند که این اتفاق 
نیازمند زمان بیشتری 
است. در ماه های گذشته 
تنها وزرا و معاونان آنها 
تغییر پیدا کرده اند. این 
در حالی است که با این 
نوع تغییرات نمی توان 
به تغییرات اساسی در 
سیاست ها و رویکردها 
امیدوار بود. باید تغییرات 
به صورت گسترده 
صورت بگیرد و نگرش 
مدیران نسبت به مشکلات 
جامعه تغییر کند

نا آشنایی مدیران 
تازه وارد با سازمان های 
غیررسمی در بدنه سازمان 
موجب تنش های اجرایی 
و در نتیجه تضعیف 
سیستم خدمت رسانی 
به مردم  می شود. محدود 
شدن دایره انتصابات و 
ارزیابی های مدیران جدید 
الورود به فرصت طلبان در 
یک سازمان موجب ایجاد 
خدشه در عدالت اجرایی 
شده است

 وقتی استاندار، تلفن نماینده را جواب نمی دهد 
گلایه های یک نماینده مجلس

علی اصغر عنابستانی، رئیس کمیته اشتغال و روابط 
کار کمیسیون اجتماعی مجلس یازدهم در گفت وگو با 
خبرآنلاین رابطه میان دولت و مجلس را مناسب نمی داند 
و می گوید: »وقتی یک استانداری تلفن نماینده را جواب 
نمی دهد، دیگر تعامل معنا پیدا نمی کند.« این گفت وگو 

را بخوانید : 
 با توجه به همکاری و همراهی که مجلس یازدهم 
با دولت سیزدهم از ابتدای آغاز به کار این دولت 
داشت، اکنون در پایان سال اول فعالیت دولت 
سیزدهم میزان همکاری و هماهنگی دولت و 

دولتمردان با مجلس را چگونه ارزیابی می کنید؟
مجلس در زمان شروع به کار دولت، حسن نیت بسیار 
خوبی نسبت به دولت نشان داد و تجلی آن هم در رأی 
بسیار بالا به وزرای معرفی شده کابینه بود، من اکنون به 
صورت آماری و دقیق در ذهن ندارم اما بعید می دانم که 
میانگین رأی اعضای کابینه در هیچ دوره ای به اندازه این 
دوره بوده باشد؛ ما وزیری که 277 رأی گرفته باشد هم 
داشتیم. یا چند وزیر بدون اینکه مخالفت داشته باشند 
رأی آوردند. این یک اتفاق ویژه بود و دولت باید قدر این 
حسن نیت و هماهنگی بسیار بالای مجلس را می دانست. 
به نظر من شخص آقای رئیسی به عنوان رئیس دولت این 
را متوجه شد و قدر آن را می داند اما وقتی یک مقدار به 
رده های پایین تر از ایشان رسیدیم تعاملات دولتمردان 
چه در سطوح وزرا و چه در سطوح پایین تر با نمایندگان 
قابل دفاع نیست. مجلس اصلا به دنبال اینکه در ساختار 
اجرایی دخالت کند نیست، نه اجزای مجلس نه شخصیت 
حقوقی کل مجلس چنین قصدی ندارد اما هم نظارت 
حق و وظیفه مجلس است هم ضرورت هم افزایی ایجاب 
می کند که در تصمیمات و امورات مشورت و تعامل مثبت 

صورت گیرد و با یک هم افزایی دقیق کارها پیش برود. 
 آیا دولت هم افزایی لازم با مجلس برای اداره 

امور کشور را دارد؟
متأسفانه این اتفاق رخ نداد و هرچه جلوتر رفتیم 
ساختار حاکم بر دولت با این تصور و پیش فرض که 
مجلس هیچ نظری درباره نحوه اداره کشور توسط 
دولت ندارد و صددرصد همراهی خواهد کرد، به سمت 
نادیده گرفتن مجلس و در خیلی از موارد نادیده گرفتن 
نمایندگان رفتند. این باعث شد که آرام آرام این فضای 
همراهی و مودتی که در ابتدا خیلی محکم بود متأسفانه 

شکاف بردارد. 
 آیا این رابطه به حوزه های انتخابیه نمایندگان از 

جمله حوزه انتخابیه شما نیز سرایت دارد؟
بله. این بحث »عدم تعامل« مدیریت های میانی در 
استان ها بیشتر می شود، من احساس می کنم بخشی از 
این ذهنیت منفی که در نمایندگان برای تعامل با دولت 
ایجاد شده در استان ها ایجاد شده است. استانداران 
منصوب دولت سطح تعامل شان  پایین است و بعضا حتی 

تلفن های نمایندگان را جواب نمی دهند. 

گـــــــپ

آرمان ملی-  احسان اسقایی: کلید واژه صیانت مدتی است در سپهر سیاسی ایران خودنمایی می کند. یک بار  طرح صیانت جمعیت مطرح می شود و بار دیگر سخن از صیانت فضای 
مجازی به میان می آید. مخالفان طرح صیانت فضای مجازی معتقدند  برخی که موافق این طرح و اجرای آن است عملا خواستار مقابله با انتقادهای وارده از سوی کارشناسان به عملکرد 
خود هستند. حال اینکه موافقان این طرح معتقدند اینگونه نیست و نیت آنها موضوع دیگری از جمله جلوگیری از انتشار اخبار دروغ است. به نظر می رسد با توجه به گسترش روزافزون 
نفوذ فضای مجازی بر زندگی حقیقی ایرانیان، هیچگاه این گونه طرح ها حتی در صورت تصویب به نتیجه نرسد. در این ارتباط مصطفی ایزدی با »آرمان ملی« به گفت وگو پرداخته است 

که در ادامه  می خوانید. 

    هاشمی و دولت مخالف ممنوعیت بودند              اختلاف صیانتی  دولت و مجلس ادامه دار خواهد بود           طرح محدودیت فضای مجازی شکست خورد

 مصطفی ایزدی در گفت وگو با »آرمان ملی« بازخوانی کرد

جلسات تصمیم گیری دولت هاشمی درباره ماهواره 

آرمان ملی-  احسان انصاری: دولت سیزدهم نیز مانند همه 
دولت ها دارای نقاط قوت و ضعف است. در یک سال گذشته 
دولت تلاش زیادی کرده که به مطالبات مردم پاسخ مثبت 
بدهد. با این وجود و به رغم اراده ای که در رئیس جمهور 
برای تغییر شرایط زندگی مردم وجود دارد اما برخی 
ناکارآمدی ها در بدنه اجرایی دولت چنین اجازه ای نداده 
است. به همین دلیل در شرایط کنونی موضوع »کارآمدی« 
درباره بخش های مختلف دستگاه اجرایی موضوعیت دارد. 
»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی بخش های مختلف 
دستگاه اجرایی با دکتر مجید ابهری جامعه شناس و 
رفتارشناس اجتماعی گفت وگو کرده است. دکتر ابهری 
معتقد است:»درمورد برخی از  مدیران واقعا انسان گاهی به 
تردید می افتد که برخی از این آقایان حتی مطالعات اولیه 
در مورد اطلاعات عمومی و جهانی ندارند؛ مانند آن مدیری 
که فرودگاه های آلمان را پنج و فرودگاه های ایران را پنجاه 
وپنج اعلام  کرد. ریزبین های داخلی و معاندین خارجی که 
ذره بین به دست به دنبال این گونه سوژه ها می گردند؛ این 
اشتباهات را به عنوان نقطه ضعف دولت به حساب آورده و 
سوال می کنند یعنی در سازمان های این آقایان یک مشاور 
یا کارمند مطلع وجود ندارد که گفته های آنها را اصلاح 

نماید؟« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 


